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Şeful Fiscului: 20% din impozite si taxe înca se platesc cu plasuta, stând la coada în

data de 25

Educatia financiara este foarte importanta în conditiile în care, si acum, 20% din impozite si taxe înca se

platesc cu plasuta, stând la coada în data de 25, a afirmat, marti, presedintele Agentiei Nationale de

Administrare Fiscala, Lucian Heius.

 

"20% din impozitele si taxele care se platesc luna de luna -daca luam o medie de vreo 30-32 de miliarde de lei pe

care-i încasam luna de luna, 20% înseamna vreo 7 miliarde de lei - înca se platesc cu plasuta. Vine contribuabilul

în data de 25 si sta la coada, parca îi place sa se chinuie, sa stea la coada, sa plateasca 500 de lei, 800 de lei, cât

este, vorbim în general de contribuabili mici, la Trezorerie, cu acea plasa, având toate posibilitatile sa faca plata.

Daca esti persoana juridica trebuie sa ai cont în banca, platesti, n-ai nicio problema, depui declaratiile online, se

poate face plata online. Daca esti persoana fizica avem dispozitive de plata cu cardul, si o persoana fizica poate sa

aiba cont bancar, sa-si faca plata. Oameni buni, 20% din impozite si taxe înca se platesc cu plasuta stând la coada

în data de 25, fiind si suparati ca stau la coada. Educatia financiara este foarte importanta si noi încercam si aici sa

facem niste pasi. De asta am spus despre modernizarea ANAF, nu doar digitalizare, informatizare", a subliniat

seful Fiscului, care a participat la conferinta CursDeGuvernare "Monitorul digitalizarii si ecosistemul IT din

România".

 

Acesta a aratat ca ANAF are protocoale semnate cu mai mult de sapte universitati din România si reprezentantii

institutiei merg si discuta viitorilor absolventi (medici, profesori, economisti, juristi) despre ce înseamna educatia

financiara.

 

"Eu totdeauna am spus ca pe lânga obligatia legala de a-ti plati un impozit si o taxa, este si obligatie morala pe care

trebuie sa o respectam si pe care trebuie s-o implementam în mintea fiecaruia dintre noi. Chiar daca de multe ori

spunem domnule, dau multi bani la bugetul de stat, dar parca statul nu foloseste banii acolo cum as considera eu,

ca întreprinzator, sa îmi ofere ceea ce eu îmi doresc. Da, este si acest fenomen, dar nu întotdeauna adevarul e de

partea unuia sau a celuilalt. Lucrurile sunt mult mai complexe. Cum, de asemenea, vin profesori care fac cursuri cu

angajatii Fiscului, de contabilitate, pe fiscalitate avem dezbateri foarte importante, deci cred ca trebuie sa ne

schimbam si sa ne adaptam toti. Societatea întotdeauna se schimba mai repede decât ne schimbam noi ca stat, dar

si în cadrul societatii sunt unii care merg într-un ritm mai alert, sunt unii care trebuie cumva ajutati sa tina pasul cu

ceea ce se întâmpla", a aratat Lucian Heius.

 

Pe de alta parte, acesta considera ca ANAF se modernizeaza, iar institutia are în derulare multe programe si

proiecte pe segmentul de digitalizare si informatizare.

 

"Digitalizarea este pe buzele tuturor, iar când discutam despre digitalizarea sectorului de stat cred ca ANAF este

campion, nu stiu daca la digitalizare, dar cel putin la faptul ca a suscitat foarte mult interes ceea ce se întâmpla în

ANAF în ultima perioada. Eu prefer sa spun ca ANAF se modernizeaza, nu neaparat ca se digitalizeaza sau

informatizeaza, pentru ca procesul prin care noi trecem este un proces mult mai complex si care depaseste doar

strict o problema legata de subiectul pe care îl avem astazi. Da, într-adevar, avem foarte multe programe si proiecte

care sunt în derulare de acest segment de digitalizare si informatizare", a aratat sursa citata.

 

Cele mai multe proiecte sunt finantate prin PNRR si sunt stabilite niste termene foarte clare de implementat, iar

unele dintre ele au fost implementate, sunt deja confirmate si sunt auditate de catre Comisia Europeana.

 

Un exemplu este logarea caselor de marcat la serverele ANAF, Heius precizând ca sunt peste 640.000 de aparate

de la care se primesc date în timp real. Un alt proiect închis este implementarea SAF-T (fisierul standard de control
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fiscal, n.r.) în cadrul caruia urmeaza ca de la 1 ianuarie 2024 toti agentii economici din România sa depuna acest

fisier standard de control. Primii care l-au depus au fost marii contribuabili apoi cei mijlocii.

 

"Avem în plina dezvoltare doua mari proiecte. Vorbesc de APIC (Administratie Performanta prin Informatie

Consolidata, n.r.) si de SFERA (Servicii fiscale eficiente pentru administratie si cetateni, n.r.) care sunt doua

proiecte foarte mari, care au termen de finalizare 31 decembrie 2025. Daca vorbim de APIC, este o baza mare de

date de informatii pe care le vom folosi pentru a face analiza de risc si pentru a putea sa identificam cu cât mai

multa precizie locul, zona, momentul în care se produce evaziunea fiscala, sa putem sa intervenim cu echipele de

inspectie exact acolo unde este nevoie. Deci încercam sa directionam resursa pe care o avem, care este limitata,

exact acolo unde se produce evaziunea fiscala", a explicat Lucian Heius.

 

El a aratat, în context, ca un prim pas a fost deja facut prin modificarea Codului de procedura fiscala, în urma

careia de aproximativ o luna ANAF emite notificarea de conformare prin care informeaza contribuabilul ce riscuri

a identificat în cazul sau, iar daca acesta vine si le rezolva nu mai începe inspectia fiscala.

 

"Este un lucru extraordinar din punctul meu de vedere. Cred ca acesta a fost cel mai important pas pe care l-am

facut anul trecut, reusind sa introducem aceasta etapa premergatoare. Practic, astazi un contribuabil care este

corect nu va mai fi controlat niciodata. Un contribuabil la care apar niste semne de întrebare primeste aceasta

notificare si daca vine în 30 de zile cu contabilul, cu documente, clarifica cu colegii mei de acolo, de unde e el

administrat, si rezolva problema, la fel. Nu va mai începe inspectia fiscala niciodata parcurgând acest lucru, el

poate sa treaca si într-o alta zona, de risc mediu scazut sau chiar deloc si atunci automat si rambursarile de TVA si

tot modul în care este tratat este altfel", a mai explicat sursa citata.

 

Proiectul SFERA se refera la un program de gestionare a creantelor fiscale ale persoanelor juridice, iar seful

ANAF si-ar dori extinderea sa si la persoane fizice.

 

"Nu va ascund ca eu îmi doresc sa extind acest program si sa fie prinse si persoanele fizice, el, pentru ca acolo

avem o mare program, existând un program informatic foarte vechi, gotica, ca care nu a functionat niciodata cum

trebuie", a mai precizat presedintele ANAF.

 

Totodata, el a aratat ca ANAF vrea sa se modernizeze si în relatia cu contribuabilul, anuntând ca sunt sapte sau opt

proiecte prin care se încearca doar un contact în sistem online. 
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